
آیا بالأخره گناه باعث نزول بلا مشود یا نه؟

✅ پرسش حسین

✅ با سلام بر استاد رجای عزیز. مدتها است که مسئله تأثیر گناهان در
نـزول بلا و کـم شـدن برکـت (کـاهش بارنـدگ و کـم آبـ، زلزلـه و بیمـاری
و…) توسط برخ مورد استهزاء و طعن قرار مییرد و اینان گفته های
خطیبان را مبن بر همین مسائل، تمسخر م کنند. واقعاً مسئله از چه
قـرار اسـت؟ و چـه پاسـخ دارد؟ مـن خـودم انـدک انـدوخته ای از معـارف

اسلام دارم اما مسئله برایم روشن نیست. سپاسزارم.

 

✅ پاسخ

✅ علیـم السلام و رحمـت الـه. سـؤال بسـیار خـوب را مطـرح نمـوده ایـد.
تمسخر معارف دین و از جمله اسلام عزیز، سابقه طولان دارد و از آغاز
کافران و بیماردلان تعالیم انبیاء را مسخره میرده اند خداوند در قرأن
کریم در آیات زیادی به این ماجراها اشاره فرموده و مؤمنان را به صبر و
استقامت دعوت نموده است (ما يأتيهِم من رسول الا كانوا بِه يستَهزِءون،
كذلكَ نَسلُه ف قُلوبِ المجرِمين همچنین سوره حجر/15، 11ـ12 و نيز

سوره توبه/9، 65ـ66)

✅ وجـود بلایـا در ایـن دنیـا کـاملا طـبیع اسـت. زیـرا بلا در واقـع همـان
ناخوشاینـدی و نـاملایم اسـت. انسـان روحـ کمـال طلـب دارد و هـر جـا
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نقص، دلش را ریش کند آن را به بلا تفسیر میند. از طرف انسان در
سخت آفریده شده است (لقد خلقنا الانسان ف کبد/ بلد: 4) بنابراین اصل
وجود ناملایمات در دنیا قطع است.  مر زمان که تمام اهل زمین از
بندگان بسیار نی پروردگار شوند که احتمالا در آن زمان جهان به فرمان

انان در م آید…

✅ بنابه صریح آیات قرآن کریم، گناه و معصیت برکت را زندگ م برد و
باعث نزول بلا م شود.  خداوند در آیات زیادی به این مسئله تصریح
فرموده است. از جمله آیه 11 سوره رعد: “لَه معقّبات من بين يدَيه ومن
خَلفـه يحفَظـونَه مـن امـرِ الـه ۗ انَّ الـه لا يغَيِـر مـا بِقَـوم حتّ يغَيِـروا مـا
رادذا اان …وم مما لَهو ۚ لَه درا فَلا مسوء بِقَوم هال رادذا ااهِم ۗ ونفُسبِا

اله بِقَوم سوءا فَلا مرد لَه ۚ و َما لَهم من دونه من والٍ.”
“برای انسان، مأموران است که پ در پ، از پیش رو، و از پشت سرش
او را از فرمان خدا [= حوادث غیر حتم] حفظ مکنند؛ (اما) خداوند
سرنوشت هیچ قوم (و ملّت) را تغییر نمدهد مر آنه آنان آنچه را در
خودشان است تغییر دهند! و هنام که خدا اراده سوئ به قوم (بخاطر
اعمالشـان) کنـد، هیـچ چیـز مـانع آن نخواهـد شـد؛ و جـز خـدا، سرپرسـت

نخواهند داشت!”

در ایــن آیــه خداونــد مــردم را متــوجه کــارگزاران غیــب و ملــوت جهــان
فرموده و کوته نظران که چشمشان فقط در پ علل مادی و ظاهری است
خواند. هیچ امری در جهان واقع نم را به توجه به عوامل فرامادی فرام
شـود مـر آنـه در نظـام عـالم، صـدراً و ذیلا معلـول اراده الهـ و سـنن او
تبـارک و تعـال باشـد. حتـ افتـادن یـ بـرگ (و مـا تسـقط مـن ورقـه الا

یعلمها)



بنابراین انار فاعلیت عوامل غیب به خاطر توجه به عوامل ظاهری، از
مشتقـات کفـر و جهـل اسـت. مثلا مـرگ و حیـات، روییـدن گیاهـان، رزق
بندگان، نزول بلایا مانند زلزله، سیل، تسلّط ظالمان و… علل و عوامل
ظاهری دارد و اما هدف خداوند از ارسال رسل آموختن این تعالیم بوده
که وراء این علل مادی، علل دیری از عالم بالا هست که علل مادی در
طول آن عمل میند و با هم منافات ندارند. افزایش رزق ی نفر، هم در
عالم تقدیر رقم میخورد (رقم خوردن علت است) و هم علل مادی در آن

نقش آفرین است و این علل مانند جنود اله کارگزاری م کنند.

آیا همین جماعت منر تأثیر عوامل غیب برای حاجات خود دست به دعا
برنمـ دارنـد؟ دعـا تـأثیر در علـل مـاورای اسـت کـه بـه اذن خـدا اجـابت
م ربم… / قل ما یعبؤ باستجب ل شود (ادعون میشود و مؤثّر واقع م

لولا دعائم)

✅ بنـابراین کسـان کـه منـر ایـن مسـئله هسـتند بایـد در معـارف و جهـان
شناس خود مداقه نمایند و معارف اسلام را بدقت مطالعه کنند، اگر

ایمان دارند و اهل خرد هستند.

✅ امـا گـاه مـردم مـ بیننـد کـه بسـیاری از خطیبـان، خاصـه منسـوبین بـه
دهنـد! و مثلا ت، نـزول بلایـا را صـرفاً بـه گناهـان مـردم نسـبت مـحـاکمی
رواج بــدحجاب و دروغ و تهمــت و … را در بیــن مــردم مــوجب نــزول بلا
برشمرده و فقط مردم را مخاطب وعظ م فرمایند!! البته که رواج گناه
در مردم و از جمله بدحجاب، روابط نامشروع و سرگرم شدن به لهو و
لعـب حـرام ماننـد تماشـای فیلمهـای مبتـذل و… مـوجب کـاهش برکـت و
زیادت بلا م شود، اما ناراحت انارآمیز مردم اکثراً به این جهت است
که خطبا بویژه ائمه جمعه و خاصه نمایندگان ول فقیه، مفاسدی که در



حـاکمیت بـروز کـرده را متـذکر نمـ شونـد و مـدام در بیـان مصـادیق بـه
اعمـال ناشایسـت مـردم بیچـاره اسـتناد مـ کننـد! ایـن ظلـم اسـت و اتفاقـاً
همیــن ظلــم مــوجب نــزول بلا میشــود. گناهــان و مفاســدی کــه در میــان
قضـات، دسـتاه دولـت و مجلـس بوجـود مـ آیـد و سالوسـان کـه امـوال

نند، به مراتب ظلمکنند و به خون شهدا خیانت می مردم را تاراج م

بـزرگتر از زنـان کـه چنـد رشتـه مویشـان بیـرون افتـاده، مـوجب نبـت و
هلاک هستند. بنابراین باید به خطیبان و واعظان که اینچنین بر محراب و
منبر جلوه م کنند گفت در کنار وعظ این مردم بیچاره، بیشتر به امر به
معروف و نه از منر فاسدان بپردازند که مردم و مومنان را به انقلاب
بـدبین میننـد. اینـان کـه امـروز تریبـون خطبـه هـا را در دسـت دارنـد بایـد
علاوه بر تذکر لسان و نه مفسدان در حاکمیت، لجنه های تشیل دهند
و کـاری کننـد کـه فسـاد ریشـه کـن شـود و تـا دامـن آلـوده برخـ صـاحب
از کم خردان گمان م منصبان رذل و فاسد، باعث نزول بلا نشود. برخ
کنند با لاپوشان مفاسد؛ انقلاب حفظ م شود! یا گمان مینند اگر به
نه از رفتار صاحب منصبان بپردازند، دشمن شاد م شود! این ها کوته

فری است. بدا به حال عالمان ساکت و راکد…

✅ مطابق سنت خداوند، تقواپیش و پارسای و گناه و تردامن در برکت
و بلا مؤثّر است و در این ش نیست. تردامن حاکمان به مراتب بیشتر.
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